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 قائػػػػػػػمة الأشػػػػػػػػكاؿ



 

 : الممخص

تعاني الجزائر من عدة مشاكل صحية خطيرة ناجمة عن التحولات الوبائية والديمغرافية المرتبطة 
الامراض )حيث خمقت ىذه التغيرات عبء مزدوج للامراض,بالتحولات الاجتماعية والسموكات الفردية 

فالامراض المزمنة تعرف تطورا مستمرا في بمدنا كما أن تفشي ىذه , (المتنقمة  والامراض الغير متنقمة
الأمراض و توسعيا يعتبر جد مقمق لأن التكفل بيا ينتج عنو نفقات جد مرتفعة خاصة تمك المتعمقة 

حيث تؤدي الى استيلاك العلاج المكمف وطويل الاجل وينتج عنيا انخفاص الموارد المودىة ,بالتعويض
حيث خمقت ضغط عمى منظومة العلاج والتكفل بيا ييدد صناديق الضمان الاجتماعي ويطرح ,لمصحة 

 .اشكالية تمويل المنظومة الصحية

 : الكممات المفتاحية

 التامين–المنظومة الصحية - صناديق الضمان الاجتماعي- التحولات الوبائية- الامراص المزمنة

 

 
Abstrac 
t: Algeria suffers from several serious health problems resulting from the 

epidemiological and demographic shifts associated with social transformations and 

individual behaviors, as these changes have created a double burden of diseases 

(mobile and non-communicable diseases), as chronic diseases know a continuous 

development in our country as well as the spread and expansion of these diseases. It 

is considered very worrying because taking care of it results in very high expenses, 

especially those related to compensation, as it leads to the consumption of costly and 

long-term treatment and results in a decrease in health-friendly resources. The health 

system. 
Key Words: 
chronic diseases - Epidemiological transformations - Social Security Fund The 
health system – Insurance. 

 


